
Protokół z posiedzenia 
Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

z dnia 18 marca 2013r. 
 
 

Posiedzenie rozpoczął o godzinie 9:00 Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony 
Środowiska Pan Tadeusz Lammel, który powitał przybyłych członków komisji oraz 
pracowników urzędu gminy. 
W posiedzeniu udział wzięli: 
Tadeusz Lammel 
Tomasz Maćkowiak 
Marek Borowczyk 
Henryk Lesiński 
oraz 
Bogdan Kemnitz – Wójt Gminy 
Genowefa Przepióra – Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy 
Mirosława Nowak – Skarbnik Gminy 
Jerzy Koszyczarek – Prezes Gminnej Spółki Wodnej w Kleszczewie 
Zygmunt Sawicki – kierownik robót Gminnej Spółki Wodnej w Kleszczewie 
Monika Nowicka – inspektor ds. ochrony środowiska  i rolnictwa  
Anna Jaszczyńska – podinspektor ds. planowania przestrzennego 
 
 
Porządek posiedzenia: 
1. Działalność Gminnej Spółki Wodnej. 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności gminy. 
 
Ad.1 
 

Sprawozdanie z działalności Gminnej Spółki Wodnej w 2012 roku złożył Pan 
Sawicki. Poinformował on, że harmonogram robót melioracyjnych wykonanych w ubiegłym 
roku prezentuje się następująco: 

Ø styczeń: 
-  konserwacja maszyną pelikan rowu R – 25 w Gowarzewie na odcinku o długości 
260mb,  

Ø marzec: 
- naprawa drenów w Markowicach, Gowarzewie i Taniborzu, 
- konserwacja maszyną pelikan rowu R – 25 w Gowarzewie na odcinku o długości 
180mb,         
- konserwacja rowu nr 6 w Kleszczewie na odcinku o długości 600mb (wycięcie 
krzaków, czyszczenie przepustów i wykaszanie), 
- konserwacja rowu Węgierka w Poklatkach na odcinku o długości 600mb (usunięcie 
zatorów stworzonych przez bobry, wycięcie krzaków i wykaszanie), 
- konserwacja rowu W – 1 w Poklatkach na odcinku o długości 1000mb (wycięcie 
krzaków i usunięcie zatorów), 

Ø kwiecień: 
- naprawa drenów w Poklatkach, Markowicach, Taniborzu, Krerowie, Ziminie               
i Gowarzewie, 
- konserwacja rowu nr – 26 w Komornikach na odcinku o długości 200mb (wycięcie 
krzaków i czyszczenie przepustów), 

 



- konserwacja rowu Bugaj w Markowicach na odcinku o długości 150mb (wycięcie 
krzaków i czyszczenie przepustów), 
- konserwacja maszyną pelikan rowu Węgierka w Gowarzewie na odcinku o długości 
350mb, 

Ø maj: 
- konserwacja rowu Bugaj w Markowicach na odcinku o długości 1000mb (wycięcie 
krzaków i czyszczenie przepustów), 
- konserwacja rowu nr – 26 w Komornikach na odcinku o długości 350mb (wycięcie 
krzaków i czyszczenie przepustów) 
- konserwacja rowu nr – 5 w Gowarzewie na odcinku o długości 480mb (wycięcie 
krzaków i czyszczenie przepustów), 
- konserwacja maszyną pelikan rowu Bugaj w Markowicach na odcinku o długości 
150mb, 
- konserwacja maszyną pelikan rowu nr 5 w Gowarzewie na odcinku o długości 
260mb, 

Ø czerwiec: 
- naprawa drenu w Gowarzewie, 
- konserwacja rowu Bugaj w Markowicach na odcinku o długości 750mb (wycięcie 
krzaków i czyszczenie przepustów), 
- konserwacja maszyną pelikan rowu R – 25 w Gowarzewie na odcinku o długości 
140mb,  

Ø lipiec: 
- konserwacja maszyną pelikan rowu R – 26 w Komornikach na odcinku o długości 
800mb, 

Ø sierpień: 
-  naprawa drenów w Ziminie, Markowicach i Taniborzu, 
- konserwacja maszyną pelikan rowu Bugaj w Krzyżownikach na odcinku o długości 
250mb, 
- konserwacja maszyną pelikan rowu Bugaj w Bylinie na odcinku o długości 150mb,  
- maszynowa konserwacja rowu Bugaj w Markowicach na odcinku o długości 
1.300mb w ramach dotacji z Wielkopolskiego Urzędu Wojewódzkiego w Poznaniu, 
która pokryła 100% kosztów przedsięwzięcia, 

Ø wrzesień: 
- naprawa drenów w Gowarzewie i Markowicach,  
- konserwacja maszyną pelikan rowu R – 4 w Tulcach na odcinku o długości 100mb,  
- konserwacja maszyną pelikan rowu Ziminka w Krerowie na odcinku o długości 
210mb, 
- maszynowa konserwacja rowu Bugaj w Markowicach na odcinku o długości 350mb, 
w ramach dotacji z Wielkopolskiego Urzędu Wojewódzkiego w Poznaniu, która 
pokryła 100% kosztów przedsięwzięcia, 
- maszynowa konserwacja rowu Bugaj w Nagradowicach i Bylinie na odcinku                
o długości 800mb w ramach dotacji ze Starostwa Powiatowego w Poznaniu, która 
pokryła 50% kosztów przedsięwzięcia, 

Ø październik: 
- naprawa drenów w Krerowie, Nagradowicach i Ziminie,  
- maszynowa konserwacja rowu Bugaj w Nagradowicach i Bylinie na odcinku              
o długości 600mb, w ramach dotacji ze Starostwa Powiatowego w Poznaniu, która 
pokryła 50% kosztów przedsięwzięcia, 
- konserwacja maszyną Pelikan rowu Bylin w Bylinie i Krerowie na odcinku                   
o długości 200mb, 

Ø listopad: 
- naprawa drenów w Taniborzu i Nagradowicach, 

 



- maszynowa konserwacja rowu Bugaj w Nagradowicach i Bylinie na odcinku                 
o długości 200mb, w ramach dotacji ze Starostwa Powiatowego w Poznaniu, która 
pokryła 50% kosztów przedsięwzięcia, 
- konserwacja rowu Bugaj w Bylinie i Komornikach na odcinku o długości 200mb 
(czyszczenie przepustów, wykaszanie, wycinka krzaków), 
- konserwacja maszyną pelikan rowu Bugaj w Bugaju na odcinku o długości 500mb, 
- konserwacja rowu Bugaj w Bugaju na odcinku o długości 150mb (wykaszanie), 

Ø grudzień: 
- usunięcie zatorów stworzonych głównie przez bobry, w rowie Węgierka w Śródce, 
na odcinku o długości 200mb, 

Ø - konserwacja maszyną pelikan rowu Bugaj w Bugaju na odcinku o długości 330mb.  
Pan Sawicki poinformował, że ogółem w 2012 roku wykonano 25 napraw drenarskich 

i poddano konserwacji 12.570mb rowów melioracyjnych. Wszystkie prace wykonali trzej 
pracownicy Gminnej Spółki Wodnej przy użyciu posiadanego sprzętu głównie maszyny 
pelikan. Pan Sawicki zwrócił uwagę na problemy z lokalizowaniem drenów, wynikające              
z braku map na których były one naniesione. Pan Wójt wyszedł z propozycją, aby zwrócić się 
do osób, które pełniły kiedyś funkcje „Społecznego męża zaufania” bo być może to właśnie 
oni posiadają te plany. Radny Maćkowiak natomiast zaproponował aby pracownicy Spółki, 
którzy aktualnie wykonują naprawy drenarskie nanosili położenie drenów na mapy,               
co w efekcie pozwoli uzyskać całościowy obraz ich rozmieszczenia.  

 
Ad.2 
 
W sprawach bieżących wynikających z działalności gminy przedstawione zostały następujące 
projekty uchwał: 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/209/2013 w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy 
Kleszczewo w miejscowości Tulce przedstawiła Pani Jaszczyńska. W obowiązującym 
Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy Kleszczewo, 
przyjętym uchwałą nr XXXII/186/2001 Rady Gminy Kleszczewo z dnia 26 września 2001 r., 
teren działek objętych niniejszą uchwałą przeznaczony jest pod:  
- teren usług oświaty: działki numer 5/19 i 5/23,  
- zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej: działka numer 57, 
- teren pasa drogowego drogi wojewódzkiej nr 433: działka numer 56. 
Uchwała zostaje podjęta na wniosek Wójta Gminy Kleszczewo dla działek 5/23, 57, 56 oraz 
właściciela terenu dla działki 5/19. Dla działek nr 5/19 i 5/23 planuje się zmianę 
przeznaczenia na teren zabudowy usługowej, która umożliwi prowadzenie na przedmiotowym 
terenie działalności handlowej. Zmiana przeznaczenia jest zgodna z zamierzeniem 
inwestycyjnym właściciela terenu. Dla działki nr 57 planuje się zmianę przeznaczenia                
na teren zabudowy usługowej, która umożliwi na przedmiotowym terenie prowadzenie 
działalności w zakresie oświaty. Planowana lokalizacja przylega do terenów zabudowy 
mieszkaniowej, gdzie bez wątpienia istnieje potrzeba usług w postaci np. przedszkola czy 
żłobka. Dla działki nr 56 planuje się zmianę przeznaczenia na teren pasa drogowego drogi 
gminnej. Zmiana przeznaczenia jest zgodna ze stanem istniejącym – działka numer 56 
stanowi teren pasa drogowego drogi gminnej ul. Kalinowej. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/210/2013 w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego gminy Kleszczewo                        
w miejscowości Tulce przedstawiła Pani Jaszczyńska. W obowiązującym Miejscowym Planie 

 



Zagospodarowania Przestrzennego Gminy Kleszczewo, przyjętym uchwałą                                 
nr XXXVII/181/2005 Rady Gminy w Kleszczewo z dnia 30 września 2005 r. ze zmianami, 
teren działek objętych niniejszą uchwałą przeznaczony jest pod:  
- działki numer 5/19, 5/23 teren zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej z infrastrukturą 
towarzyszącą, teren zabudowy mieszkaniowej wielorodzinnej, działalności gospodarczej bez 
możliwości zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej,  
- działka numer 57 teren zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej z infrastrukturą 
towarzyszącą,  
- działka numer 56 teren pasa drogowego drogi wojewódzkiej nr 433. 
Uchwała zostaje podjęta na wniosek: 
- dla działek 5/23, 57, 56   Wójta Gminy Kleszczewo, 
- dla działki 5/19  właściciela terenu. 
Dla działek nr 5/19 i 5/23 planuje się zmianę przeznaczenia na teren zabudowy usługowej, 
która umożliwi prowadzenie na przedmiotowym terenie działalności handlowej. Zmiana 
przeznaczenia jest zgodna z zamierzeniem inwestycyjnym właściciela terenu. Dla działki             
nr 57 planuje się zmianę przeznaczenia na teren zabudowy usługowej, która umożliwi           
na przedmiotowym terenie prowadzenie działalności w zakresie oświaty. Planowana 
lokalizacja przylega do terenów zabudowy mieszkaniowej, gdzie bez wątpienia istnieje 
potrzeba usług w postaci np. przedszkola czy żłobka. Dla działki nr 56 planuje się zmianę 
przeznaczenia na teren pasa drogowego drogi gminnej. Zmiana przeznaczenia jest zgodna            
ze stanem istniejącym – działka nr 56 stanowi teren pasa drogowego drogi gminnej                       
ul. Kalinowa. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/211/2013 w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
zmiany Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego gminy 
Kleszczewo dla terenów w północno-wschodniej części gminy przedstawiła Pani 
Jaszczyńska. W związku z występowaniem na terenie gminy Kleszczewo części złoża gazu 
ziemnego „Pławce”, z wnioskiem o podjęcie przez Gminę Kleszczewo prac planistycznych 
związanych ze zmianą Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
Gminy Kleszczewo, wystąpiła FX ENERGY Sp. z o.o. z siedzibą w Warszawie. Złoże gazu 
ziemnego zostało odkryte w 2011 r. w ramach prac poszukiwawczych prowadzonych przez 
PGNIG S.A. Zielona Góra i FX ENERGY Poland. Na podstawie informacji uzyskanych             
od Spółki, aktualnie prowadzone są prace nad udokumentowaniem tego złoża, a w dalszym 
etapie podjęte zostaną prace planistyczne związane z zagospodarowaniem złoża gazu 
ziemnego. Pani Jaszczyńska podkreśliła, że realizacja przedmiotowej inwestycji, w sposób 
zdecydowany przyczyni się do dywersyfikacji dostaw gazu dla odbiorców w naszym kraju, 
poprawiając tym samym bezpieczeństwo energetyczne.  

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/212/2013 w sprawie przyjęcia Regulaminu utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy Kleszczewo przedstawiła Pani Nowicka. Zgodnie             
z treścią art. 4 ust. 1 ustawy z dnia 13 września 1996 r. o utrzymaniu czystości i porządku            
w gminach rada gminy, po zasięgnięciu opinii Państwowego Powiatowego Inspektora 
Sanitarnego, uchwala regulamin utrzymania czystości i porządku na terenie gminy, który jest 
aktem prawa miejscowego. W związku z nowelizacją przedmiotowej ustawy rada gminy 
zobowiązana jest do dostosowania Regulaminu utrzymania czystości i porządku                        
do obowiązujących przepisów. Pani Nowicka poinformowała, że 30 stycznia 2013r. została 
podjęta uchwała Rady Gminy Kleszczewo w sprawie przyjęcia Regulaminu utrzymania 
czystości i porządku na terenie Gminy Kleszczewo. Uchwała ta została zgodnie z procedurą 
przekazana Wojewodzie Wielkopolskiemu w celu oceny zgodności z prawem. Organ nadzoru 
uznał za niezgodny z prawem punkt regulaminu  nakazujący mieszkańcom usuwanie sopli 

 



lodowych i nawisów śniegu oraz punkt nakazujący mieszkańcom przechowywanie 
dokumentów dotyczących wywozu nieczystości ciekłych przez okres dwóch lat, uznając je za 
powielenie tego co już wynika z ustawy. Przygotowany projekt Regulaminu określa 
obowiązki i wymagania, jakie powinien spełniać właściciel nieruchomości w zakresie 
utrzymania czystości i porządku, a także zawiera obowiązki osób utrzymujących zwierzęta 
domowe i wymagania dotyczące utrzymywania zwierząt gospodarskich na terenach 
wyłączonych z produkcji rolniczej. Nie zawiera natomiast kwestii dotyczących postępowania 
z odpadami komunalnymi, które zostały uregulowane przez Związek Międzygminny 
„Gospodarka Odpadami Aglomeracji Poznańskiej”. 

Pan Wójt poinformował, że docelowo wydane zostanie kompendium zawierające 
zarówno przepisy wynikające z ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, 
regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Kleszczewo oraz regulaminu 
wydanego przez Związek Międzygminny. Umożliwi to mieszkańcom wgląd                              
do przedstawionych w sposób czytelny i uporządkowany aktualnie obowiązujących 
przepisów.  

Pani Nowicka poinformowała radnych o decyzji podjętej przez Związek 
Międzygminny w sprawie opłat za odprowadzane odpady. Stawkę podstawową ustalono             
na poziomie 12zł za odpady segregowane oraz 20 zł za odpady niesegregowane. Odbiór 
odpadów mieszanych odbywał się będzie co dwa tygodnie, natomiast  raz w miesiącu 
prowadzona będzie zbiórka selektywna. Raz w roku natomiast odbierany będzie od 
mieszkańców zużyty sprzęt, opony i odpady wielkogabarytowe. 

Pan Wójt wyjaśnił, że w przypadku gospodarstw domowych powyżej trzech osób 
obowiązywała będzie stawka degresywna, czyli malejąca w miarę wzrostu liczby 
domowników, aż do gospodarstwa 13 osobowego, które zapłaci połowę stawki. Te obniżone 
stawki obejmują tylko mieszkańców, którzy segregują odpady, pozostali zapłacą 20zł bez 
względu na ilość członków rodziny. Pan Wójt poinformował także, że w wyniku ustaleń 
podjętych przez Związek, gminy zrzeszone w nim będą odrębnymi sektorami i w związku             
z tym stawki za odbiór odpadów mogą być zróżnicowane w zależności od firmy, która wygra 
w danej gminie przetarg. Ostatecznie więc potwierdzenie wysokości stawek możliwe będzie 
dopiero po przeprowadzonym przetargu, który pokaże czy jest firma, która podejmie się 
odbioru odpadów wg stawek ustalonych przez Związek. Związek wyszedł też z propozycją 
utworzenia delegatury na terenie urzędu gminy, ułatwiając tym samym mieszkańcom 
dokonywanie formalności związanych z gospodarowaniem odpadami.  

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/213/2013 w sprawie wyrażenia zgody na wyodrębnienie 
w budżecie gminy na rok 2014 środków finansowych stanowiących fundusz sołecki 
przedstawiła pani Sekretarz. Zgodnie z art. 1 ust. 1 ustawy z dnia 20 lutego 2009r. o funduszu 
sołeckim rada gminy rozstrzyga o wyodrębnieniu w budżecie gminy środków stanowiących 
fundusz sołecki do dnia 31 marca roku poprzedzającego rok budżetowy, podejmując uchwałę, 
w której wyraża zgodę albo nie wyraża zgody na wyodrębnienie funduszu w roku 
budżetowym. Środki funduszu przeznacza się na realizację przedsięwzięć, które są zadaniami 
własnymi gminy, służą poprawie warunków życia mieszkańców i są zgodne ze strategią 
rozwoju gminy. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/214/2013 w sprawie współdziałania z Powiatem 
Poznańskim przy usuwaniu i unieszkodliwianiu wyrobów zawierających azbest na terenie 
Gminy Kleszczewo przedstawiła Pani Sekretarz. Zgodnie z zasadami jakie obowiązują               
od 2006r. środki finansowe na realizację programu likwidacji wyrobów zawierających azbest 
na terenie powiatu poznańskiego pochodzą z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej, z budżetu powiatu oraz budżetu gminy. W 2013r. planuje się,  iż 

 



koszty związane z likwidacją wyrobów zawierających azbest realizowane będą w 100% z 
w/w źródeł tj. bez udziału finansowego wnioskodawców. Proponowana zmiana ma na celu 
zainteresowanie programem, co powinno spowodować wzrost ilości likwidowanych wyrobów 
zawierających azbest oraz optymalne wykorzystanie przeznaczonych na ten cel środków 
finansowych. W wyniku analizy wykorzystanych w ubiegłych latach środków finansowych 
przeznaczonych na realizację w/w programu i wstępnych kalkulacji na rok 2013 Powiat 
Poznański proponuje, aby tegoroczny udział Gminy Kleszczewo w finansowaniu tego 
programu wyniósł 8000zł. Szczegółowe zasady rozliczania środków określone zostaną                
w porozumieniu pomiędzy Gminą a Powiatem Poznańskim. Podpisanie porozumienia                 
z Powiatem Poznańskim wymaga podjęcia stosownej uchwały przez Radę Gminy 
Kleszczewo. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały.  
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/215/2013 w sprawie uchylenia uchwały w sprawie 
zaciągnięcia kredytu na wyprzedzające finansowanie w ramach PROW zadań realizowanych 
w 2012r. przedstawiła Pani Skarbnik. Uchwała dotyczyła zaciągnięcia kredytu                           
na wyprzedzające finansowanie w ramach PROW do wysokości 500.000zł na zadania 
realizowane w 2012r. tj.: 
- remont świetlicy wiejskiej w miejscowości Śródka wraz z ułożeniem chodnika etap                
I 127.000zł, 
- zagospodarowanie terenu centrum miejscowości Gowarzewo wraz z remontem świetlicy 
279.000zł, 
- budowa płyty boiska piłkarskiego stadionu gminnego w Kleszczewie 88.300zł, 
- budowa placu zabaw w miejscowości Szewce wraz z zagospodarowaniem terenu 5700zł. 
Z uwagi na fakt, że kredyt nie został zaciągnięty w 2012r. uchyla się uchwałę aby nie 
funkcjonowała w obrocie prawnym. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/216/2013 w sprawie uchylenia uchwały w sprawie 
zaciągnięcia kredytu długoterminowego na finansowanie wydatków nie mających pokrycia 
budżetowego w planach dochodów budżetowych Gminy Kleszczewo w 2012r. przedstawiła 
pani Skarbnik. Uchwała dotyczyła zaciągnięcia kredytu długoterminowego w 2012r.                  
do równowartości kwoty 262.990zł na wydatki nie mające pokrycia w planowanych 
dochodach budżetowych. Kredyt zaciągnięty miał być do wysokości dofinansowania                  
ze środków z PROW zadania „ Budowa boiska sportowego wraz z zagospodarowaniem 
terenu przy szkole podstawowej w Ziminie” realizowanego przez Gminny Ośrodek Kultury i 
Sportu w Kleszczewie. Po ogłoszonym i rozstrzygniętym przetargu na wykonanie zadania 
Urząd Marszałkowski przystąpił do kontroli i ustalenia wartości dofinansowania. Ze względu 
na przedłużające się procedury sprawdzające uruchomienie kredytu w 2012r. nie doszło             
do skutku stąd konieczność uchylenia uchwały, która tego kredytu dotyczyła. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 
 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/217/2013 w sprawie zmiany budżetu na 2013r. 
przedstawiła Pani Skarbnik.  
Po stronie dochodów wprowadzono poniższe zmiany: 
1.W dziale 758 Różne rozliczenia zwiększono subwencję oświatową o 198.687zł                       
na podstawie pisma z Ministerstwa Finansów dotyczącego wysokości przyznanej subwencji. 
W dziale 852 Pomoc społeczna wprowadzono 2.100zł z tytułu zwrotu części pobranego 
zasiłku, oraz darowiznę w kwocie 632zł na zorganizowanie wyjazdu dzieci na plac zabaw 
ACTIV. 

Po stronie wydatków: 

 



1. W dziale 600 Transport i łączność wprowadzono środki na zadania inwestycyjne 316.197zł 
w tym: 
- budowa chodnika w Poklatkach – 15.150zł, 
- projekt budowy drogi dojazdowej do gruntów rolnych w Markowicach – 11.317zł, 
- projekt chodnika w Śródce – 15.750zł, 
- utwardzenie drogi w Krzyżownikach do terenów inwestycyjnych – 158.180zł, 
- budowa zatoki autobusowej w Komornikach – 115.800zł. 
2. W dziale 630 Turystyka: 
- kwota 16.820zł dotyczy projektu „Rozwój infrastruktury turystycznej w Gminie 
Kleszczewo”. Na realizację tego przedsięwzięcia złożono wniosek o dofinansowanie,                   
a powyższa kwota to 50% udziału Gminy w tym zadaniu. Pan Wójt wyjaśnił, że dotyczy             
to m.in. zamysłu umieszczenia tablic informujących o miejscach turystycznych i gablot przy 
zabytkach na terenie Gminy Kleszczewo, a także oznakowania ścieżek rowerowych. 
- wprowadzono 4.000zł na składkę roczną do Poznańskiej Lokalnej Organizacji Turystycznej. 
Pani Skarbnik przypomniała radnym, że ta kwota ostatecznie będzie mniejsza w związku                
z uiszczaniem opłaty za niepełny rok członkowstwa. 
- wprowadzono 46.834zł na realizację zadania „Zagospodarowanie terenu miejscowości 
Krzyżowniki – Śródka na cele turystyczno – rekreacyjne”. Projekt współfinansowany                  
z PROW. 
3. W dziale 700 Gospodarka mieszkaniowa wprowadzono: 
- 20.000zł na odszkodowanie za brak mieszkań socjalnych, 
- 443.184zł na wykup budynków i budowli Spółdzielni Usług Rolniczych w Kleszczewie 
zgodnie z uchwałą Rady Gminy Kleszczewo nr XLV/313/2010  z dnia 8 lipca 2010r. 
4. W dziale 710 Działalność usługowa wydatki zwiększono o 15.000zł na zmianę planu 
zagospodarowania przestrzennego w Tulcach.  
5. W dziale 750 Administracja publiczna wprowadzono 18.500zł na wykonanie analizy 
finansowej do programu „ Przeciwdziałanie cyfrowemu wykluczeniu”. 
6. W dziale 801 Oświata i wychowanie: 
- środki ze zwiększonej subwencji oświatowej wprowadzono w rozdziale 80101 szkoły 
podstawowe zwiększając plan o 44.000zł na prowadzenie publicznej szkoły podstawowej             
w Ziminie oraz w rozdziale  80195 pozostała działalność 154.687zł. Środki z rozdziału 80195 
zostaną przeniesione po otrzymaniu metryczki oświatowej z Ministerstwa Edukacji 
Narodowej. 
- przesunięto 11.394zł plan z rozdziału 80104 Przedszkola do rozdziału 80103 Oddziały 
przedszkolne w szkołach podstawowych. 
- wprowadzono 42.415zł na wykonanie przejścia z budynku szkoły na plac zabaw w Tulcach 
oraz doposażenie przedszkolnych placów zabaw  w Tulcach i Kleszczewie.  
7. W dziale 851 Ochrona zdrowia zwiększono o 20.715zł wydatki na profilaktykę                     
i rozwiązywanie problemów alkoholowych z rozliczenia środków za 2012r. pani Skarbnik 
wyjaśniła, że środki ze sprzedaży napojów alkoholowych nie wykorzystane w roku ubiegłym 
są do dyspozycji w roku bieżącym. 
8. W dziale 852 Pomoc społeczna zwiększono wydatki o 2.732zł planowane zwiększenie 
dochodów w tym dziale. 
9. W dziale 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska wprowadzono 4000zł                   
na wykonanie projektu oświetlenia ulic Chabrowej i Wrzosowej w Tulcach. 
10. W dziale 921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego wprowadzono środki na zakup 
doposażenia urządzeń na plac zabaw w Gowarzewie 16.000zł.  

Pan Wójt poinformował, że po raz kolejny odrzucony został wniosek gminy                    
o dofinansowanie wyposażenia Gminnego Ośrodka Kultury w Kleszczewie. Kwestia ta jest           
o tyle bulwersująca zdaniem pana Wójta, że dofinansowanie w wysokości ok. 200.000zł na 
podobny cel dostała chociażby „bogata” Gmina Suchy Las. 

 



11. W dziale 926 Kultura fizyczna zwiększono środki na zadania inwestycyjne o kwotę 
33.2012zł, z przeznaczeniem na: 
- zagospodarowanie terenów w miejscowości Komorniki na cele rekreacyjne – 18.212zł, 
- montaż bramek i piłkochwytów na boiskach w Gowarzewie, przy szkole w  Tulcach oraz na 
ul. Kasztanowej w Tulcach – 15.000zł. 

W załączniku nr 4 „Zmiana przychodów i rozchodów” w rozchodach ujęte są kwoty 
kredytów, których gmina w ubiegłym roku nie zaciągnęła, a których dotyczą omawiane 
wcześniej projekty uchwał nr  XXVIII/215/2013 i XXVIII/216/2013. Zmniejszono o 81.994zł 
przychody z udzielonej w 2012r. pożyczki dla GOKIS oraz wprowadzono nadwyżkę z lat 
ubiegłych 315.881zł.  

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

Ø Projekt uchwały nr XXVIII/218/2013 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Kleszczewo na lata 2013-2024 przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik 
wyjaśniła, że Wieloletnia Prognoza Finansowa tworzona jest dla okresu zgodnego z okresem 
zaciągniętych przez gminę długoterminowych kredytów i pożyczek. Minister Finansów 
rozszerzył Załącznik nr 1 niniejszej uchwały w stosunku do kategorii obowiązujących przy 
tworzeniu uchwały budżetowej. Pani Skarbnik podkreśliła, że wartości zawarte                       
w Wieloletniej Prognozie Finansowej na lata 2013-2024 są jedynie szacunkowe. Pani 
Skarbnik poinformowała, że najważniejsze w tym zestawieniu są informacje określające 
spełnianie wskaźników spłaty zobowiązań określonych w ustawie o finansach publicznych 
wg której zaciągnięte zobowiązania nie mogą przekraczać 60% planowanych, a potem 
uzyskanych dochodów, a spłaty rat kapitałowych wraz z odsetkami nie mogą przekraczać            
15 % dochodów planowanych i wykonanych. 

Radni nie mieli pytań do projektu uchwały. 

W dalszej części posiedzenia Pani Jaszczyńska przedstawiła informacje na temat 
elektrowni wiatrowych, o umiejscowienie których na terenie Gminy Kleszczewo zabiega 
Firma GEO Renewables S.A.. Pani Jaszczyńska poinformowała, że konieczność rozwoju 
energetyki odnawialnej, w tym energetyki wiatrowej,  wynika między innymi z postanowień 
Dyrektywy 2009/28/WE z dnia 23 kwietnia 2009 r. w sprawie promowania stosowania 
energii ze źródeł odnawialnych. Dyrektywa ta wskazuje, że z uwagi na korzyści płynące z 
szybkiego zastosowania energii ze źródeł odnawialnych oraz z uwagi na jej zrównoważony 
charakter i korzystny wpływ  na środowisko państwa członkowskie, stosując przepisy 
administracyjne, powinny uwzględnić wkład odnawialnych źródeł energii w realizację celów 
związanych z ochroną środowiska i zmianami klimatycznymi, zwłaszcza w porównaniu z 
instalacjami wytwarzającymi energię ze źródeł nieodnawialnych. Na mocy Dyrektywy każde 
państwo członkowskie zobowiązane jest do stworzenia systemów wsparcia, zapewniających 
maksymalne wykorzystanie potencjałów krajowych OZE. Polska musi osiągnąć udział 15% 
energii z OZE w bilansie energii zużytej w roku 2020. 

Pani Jaszczyńska wymieniła następujące zalety elektrowni wiatrowych: 
-  czysta ekologicznie ponieważ jej stosowanie nie powoduje emisji szkodliwych substancji 
np. pyłów i gazów do otoczenia, jak ma to miejsce w przypadku spalania węgla, ropy 
naftowej i gazu, 
- odnawialna gdyż wiatr to energia odnawialna, która nigdy się nie wyczerpie,                             
w przeciwieństwa np. do węgla czy gazu, 
- tańsza w porównaniu z kosztami i cenami energii elektrycznej lub ciepła uzyskiwanymi             
z tradycyjnych paliw kopalnych, a nawet z niektórych odnawialnych źródeł, 
- kręcące się wiatraki nie szpecą krajobrazu w tak dużym stopniu jak dymiące kominy, 
- brak odpadów i gazów cieplarnianych jak w przypadku elektrowni konwencjonalnych,  
- znikome koszty eksploatacji. 

 



Natomiast wśród korzyści dla gminy na terenie której zlokalizowane są siłownie 
wiatrowe pani Jaszczyńska podaje: 
- wpływy z podatków od nieruchomości, 
- dochody z tytułu dzierżawy gruntów komunalnych, 
- dochody z tytułu dzierżawy gruntów rolnych, co z kolei wpływa na stabilizację dochodów 
rolników, a pośrednio ma wpływ na płatność podatku rolnego, 
- kreowanie wzrostu gospodarczego gminy, 
- rozbudowa infrastruktury komunikacyjnej i technicznej, 
- zmniejszenie kosztów i strat przesyłu poprzez przybliżenie wytwórcy do odbiorcy, 
- rozwój małych i średnich przedsiębiorstw poprzez kooperacje i usługi podwykonawcze 
wpływy z podatków od nieruchomości. 

Pani Jaszczyńska poinformowała, że czynnikami mogącymi wpływać na zdrowie 
ludzkie są efekty akustyczne i optyczne generowane przez obracające się turbiny. Elektrownia 
wiatrowa oddalona o 350m generuje hałas 35-45 decybeli natomiast wśród czynników 
wizualnych wymienia się efekt stroboskopowy tzn., że w przypadku ruchu obrotowego ciała 
następuje nieprawidłowe wrażenie zwolnienia, pozornego zatrzymania, a nawet odwrócenia 
kierunku ruchu oraz tzw. efekt migotania cieni. Farmy wiatrowe zagrażają natomiast 
przelatującym obok nich ptakom i nietoperzom, ponieważ łopaty wirnika tną powietrze          
z prędkością ponad 150 km/h. Z tego powodu farmy wiatrowe nie powinny być lokalizowane 
na szlakach sezonowych wędrówek ptaków. Elektrownie wiatrowe mogą wpływać na lokalny 
mikroklimat, większe skupiska wiatraków mogą być przyczyną zmniejszenia prędkości 
wiatru. Z powodu turbulencji wywoływanych przez wiatraki podnosi się temperatura 
powietrza. Pani Jaszczyńska poinformowała, że dotychczasowe doświadczenia wykazywały, 
że turbiny wiatrowe, podobnie jak inne wysokie budowle mogą zaburzać sygnały 
elektromagnetyczne wykorzystywane w telekomunikacji, nawigacji oraz przez urządzenia 
radarowe. Mogą też przyczyniać się do zakłóceń w odbiorze telewizji i radia                          
w gospodarstwach domowych zlokalizowanych w bliskim sąsiedztwie elektrowni 
wiatrowych. Wszystkie te zjawiska mogą wynikać z oddziaływania zarówno generatora, 
obracających się łopat wirnika oraz samej wieży. Jednakże zastąpienie elementów 
metalowych materiałami syntetycznymi w łopatach nowoczesnych turbin wyraźnie 
zminimalizowało skalę negatywnych oddziaływań tego typu. Zakładany okres eksploatacji 
elektrowni wiatrowych wynosi 25 lat. Nie wiadomo aktualnie czy po upływie tego czasu 
elektrownie zostaną zlikwidowane, czy zastąpione nowymi konstrukcjami. Przyjmując 
wariant likwidacji elektrowni, należy zwrócić uwagę na następujące zagadnienia:  
- likwidacja elektrowni spowoduje natychmiastowy powrót krajobrazu do stanu wyjściowego, 
- ustanie emisja hałasu i ewentualne oddziaływanie na ptaki, 
- konstrukcje elektrowni wymagać będą złomowania, 
- likwidacja fundamentów elektrowni polega na ich rozbiciu do głębokości 1 m. Wykopy             
po fundamentach wymagać będą rekultywacji w kierunku rolnym. Obowiązek rekultywacji 
terenów spoczywa na właścicielu elektrowni. 
 Pan Wójt wyszedł z propozycją, aby do porządku obrad XXVIII Sesji Rady Gminy 
wprowadzić projekt uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany Studium 
uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo w związku 
z planowaną lokalizacją farmy wiatrowej. Następnie Pan Wójt proponuje przeprowadzić 
konsultacje z mieszkańcami gminy, których ta inwestycja bezpośrednio dotyczy.                         
W przypadku pozytywnego oddźwięku wszczęta zostanie procedura zmiany planu 
zagospodarowania przestrzennego. Pan Wójt podkreślił, że gminy, które zdecydowały się na 
farmy wiatrowe na swoim terenie sukcesywnie dążą do powiększania ich liczby. Z drugiej 
jednak strony  odbywają się też protesty ich przeciwników. Pan Wójt poinformował, że 
władze gminy Margonin, która na swoim terenie posiada jedną z największych w Polsce farm 
wiatrowych, w oficjalnym piśmie wyraziły swoje zadowolenie z tej inwestycji, potwierdziły 
również wpływy do budżetu gminy z niej wynikające na poziomie ok. 5.000.000 zł rocznie.  

 



Radni jednogłośnie przystali na propozycję Pana Wójta o przygotowaniu 
przedmiotowej uchwały. 

W związku z wyczerpaniem porządku obrad oraz brakiem dalszych pytań 
Przewodniczący Lammel zakończył posiedzenie komisji o godz. 12:30. 
 
 
 
 
Protokołowała:      Za zgodność z przebiegiem obrad 
Magdalena Rakszawska        
         Tadeusz Lammel 

 


